
  آرمان ملی: در سال های اخیر با کوچ شطرنج 
بازان مطرح کشورمان به سایر کشورها مواجه 
بوده ایم ولی ظاهرا مشکلات این فدراسیون 

بیشتر از آن چیزی است که نشان می دهد!

    حاشیه ها
اسفندماه سال ۱۳۹۸ آغاز مشکلات شطرنج 
ایران بود، جایی که با پایان یافتن دوره ریاست 
چهار ساله مهرداد پهلوان زاده، این فدراسیون 
با سرپرست اداره شد و حواشی پیرامون آن 
شکل گرفت که بیشتر بر محور فعالیت های 
انتخاباتی در جریان بود. حواشی که در حدود 
۱۵ ماه ادامه داشت تا اینکه یکی از نمایندگان 
ادوار مجلس شورای اسلامی سکان کشتی 
متلاطم شطرنج را بر عهده گرفت. هر چند که 
برخی باور داشتند که حسن تامینی به پشتوانه 
تجربه و قدرت دیپلماسی خود می تواند خانواده 
شطرنج را در یک ساختمان گردهم آورد اما در 
کمترین زمان ممکن داستان این فدراسیون 
به گونه ای دیگر رقم خورد و تامینی بیش از 
دیگر روسای فدراسیون وارد چالش با مهره های 
شناخته شد. ایرنا در ادامه نوشت: چالشی که از 
مناظره رئیس فدراسیون با احسان قائم مقامی 
آغاز و به افشاگری های شادی پریدر رسید. 
البته در این چالش ها تامینی به دنبال تسامح با 
بزرگان بود اما کنار آمدن با این مهره ها نه تنها 

نتوانست شبح حاشیه را از فدراسیون دور کند، 
بلکه مهره های مدیریتی تامینی اکنون به یکی 
از مهم ترین دشمنان رئیس فدراسیون تبدیل 
شدند، مهره هایی که کارشناسان این رشته باور 
دارند رئیس کنونی فدراسیون توان مقابله با آنان 
را ندارد زیرا وام دار تیم انتخاباتی افراد خاص 
در فدراسیون است. پیش فرض وام دار بودن 
تامینی به یک گروه خاص، همان واقعیتی است که 
نایب رئیس کنونی فدراسیون در گفت وگو با ایرنا 
به آن اشاره کرد. شادی پریدر چندی پیش در 
پاسخ به سوالی با این عنوان که »تیم شما کمک 
کرد که آقای تامینی رئیس شود؟« اظهار داشت: 
برنامه های رئیس کنونی فدراسیون شطرنج 
به نظرات ما نزدیک بود، یکی از برنامه های او 
استفاده از خانواده شطرنج در فدراسیون بود. 
من نیز در قالب آن برنامه به عنوان نایب رئیس 
انتخاب شدم و افراد دیگری نیز اکنون در 
فدراسیون مشغول به فعالیت هستند. حمایت 
تیم انتخاباتی پریدر و انتصاب او با نظر هیات های 
استانی توسط تامینی، حتی به تقابل فدراسیون با 
وزارت ورزش نیز منتهی شد و این همان واقعیتی 
است که تامینی نیز در گفتن آن ابایی نداشت. وی 
گفت: پریدر استوری هایی علیه وزارت ورزش در 
سال های گذشته منتشر کرده بود و به نظر من 
همین مسئله باعث شد وزارت ورزش مشکلاتی 
با او پیدا کند. اما من پای انتخابم هستم به وزارت 
ورزش نیز اعلام کردم که من 
با رای و نظر هیات ها، پریدر 
را انتخاب کردم و او را 
کنار نخواهم گذاشت. 
شادی پریدر یکسری 
مخالفان نیز در خانواده 

شطرنج نیز دارد اما او به کار خود ادامه می دهد. 
البته اختلافات و حواشی فدراسیون شطرنج 
فراتر از طناب کشی رئیس و نایب رئیس این 
فدراسیون است، بلکه جولان باند گیلانی )به 
گفته پریدر( و قدرت گرفتن مدیران کرمانی در 
این فدراسیون موجب شده تا کار از جدال لفظی 
و اینستاگرامی به درگیری های درون فدراسیونی 
کشیده شود، درگیری هایی که در نهایت به 
شکستن تلفن همراه نایب رئیس فدراسیون 
منتهی شد که البته داده های آن پاک نشده و بنا 
بر اعلام پریدر قرار است تمام اطلاعات آن علیه 
رئیس فدراسیون و رئیس کمیته اقتصادی به کار 

گرفته شود. 

    صحبت های پریدر
شادی پریدر در گفت وگو با فارس، درمورد 
آخرین شرایط فدراسیون شطرنج و حواشی 
روزهای اخیر از جمله درگیری اش با رئیس هیأت 
کرمان و انتقادهای تندش به نحوه ریاست تامینی 
در این فدراسیون اظهار داشت: وقتی رئیس 
فدراسیون بی غیرت است و خوشحال می شود 
من مورد ضرب و شتم قرار بگیرم باید سکوت 
کنم؟ وقتی رئیس فدراسیون می داند که من 
مدارکی علیه او دارم و دستور می دهد که تلفن 
همراه من را بشکنند چگونه باید سکوت کنم؟ 
وی در پاسخ به این سوال که با این شرایط دلیل 
ادامه فعالیت تان در فدراسیون شطرنج چیست؟، 
تصریح کرد: تامینی را من به فدراسیون شطرنج 
آوردم. او هرچقدر هم بخواهد فراموش کند، من 
از یاد نمی برم و حالا می خواهم خلاف هایش را رو 
کنم. دست خزانه دار و تخلفات شان را افشا خواهم 
کرد. اگر من را از فدراسیون اخراج کنند هم به 
دیوان خواهم رفت و موضوع را تا پایان پیگیری 
می کنم. نمی شود که او پول ورزشکاران و استان ها 
را بخورد و هر کاری دلش می خواهد بکند. من 
اجازه این کارها را نمی دهم، چون دستم در کاسه 
دزدها نیست! نایب رئیس فدراسیون شطرنج ادامه 
داد: اگر زور تامینی می رسد من را از فدراسیون 
بیرون کند. اگر این اتفاق رخ دهد تمام مدارکی 
که دارم را منتشر خواهم کرد. من نایب رئیس 

فدراسیون هستم، اما کتک خوردم و موبایلم را 
شکسته اند و کسی که این کارها را کرده پاداش 
هم گرفته است. من این موضوع را رها نخواهم کرد. 
مملکت قانون دارد و با این شرایط نمی دانم چطور 
یک مرد به خودش اجازه می دهد به صورت من 
ضربه بزند و هیچ اتفاقی رخ ندهد. نکته عجیب تر 
اینکه رئیس فدراسیون هم موضوع کتک خوردن 
نایب رئیسش را پیگیری نمی کند. پریدر درمورد 
ادامه فعالیت های تامینی در فدراسیون شطرنج، 
عنوان کرد: مجمع باید تصمیم بگیرد که تامینی 
به کار خود ادامه دهد یا خیر؛ او تاکنون یک ریال 
هم نیاورده و فقط قول دروغ داده است. پول 
ورزشکاران در گرجستان خورده شده و هنوز 
با آنها تسویه نکرده اند. حدود 200 میلیون پول 
خورده شده و باید از حساب فدراسیون پرداخت 
شود. وی خاطرنشان کرد: 6 نفر از اعضای هیأت 
رئیسه فدراسیون شطرنج گیلانی هستند. مگر 
چنین چیزی ممکن است؟ آقایان سرشان را مثل 
کبک داخل برف کرده اند و فکر می کنند هیچکس 
متوجه شرایط نمی شود. به نظر من رسانه ها هم 
مقصر هستند، چون ساکت نشسته اند و آقایان 
هر غلطی که دل شان می خواهد می کنند. کجا 
دیده اید که 6 نفر از اعضای هیأت رئیسه یک 
فدراسیون همشهری باشند؟ پریدر درمورد کتک 
خوردن و شکستن تلفن همراهش تصریح کرد: 
رشیدی، رئیس هیأت کرمان غلط کرده به صورت 
من ضربه زده و تلفن همراه من را شکسته است. 
رشیدی یک نفر در روابط عمومی دارد من گفتم که 
اگر این خانم همه کاره شطرنج استان کرمان است 
به او حکم دبیری بدهید. رشیدی اعلام کرد که وی 
روابط عمومی من است و اگر کسی حرفی هم بزند 
به دهانش می زنم. من گفتم یعنی می خواهید من 
را کتک بزنید؟ اینگونه استارت درگیری خورده 
شد. نایب رئیس فدراسیون شطرنج گفت: تامینی 
به دنبال نابودی شطرنج است. اگر می تواند من را 
اخراج کند. من تمام تخلفاتی که در فدراسیون 
صورت گرفته است را افشا خواهم کرد. خسته 
شده ام. خزانه دار فدراسیون چرا مبالغ را کارت 
به کارت می کند؟ کدام خزانه دار است که این 

کار را می کند؟
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گفت وگو

بعد از کوچ شطرنج بازان مطرح شاهد هستیم 

درگیری داخلی در فدراسیون شطرنج!

  کوتاه 
ایرنا: تیم فوتبال سپاهان برای تقویت خط هافبک خود، به 
دنبال خرید ستاره فصل گذشته استقلال است . محمد محبی در 
ابتدای فصل با قراردادی قرضی از سانتاکلارا پرتغال به استقلال 
پیوست و نمایش خوبی در لباس آبی پوشان پایتخت داشت. با 
توجه به اتمام قرارداد قرضی محبی با استقلال و همچنین سقوط 
سانتاکلارا به لیگ یک پرتغال حالا شنیده ها حاکی از آن است 
که باشگاه سپاهان در مکاتبه با سانتاکلارا، شرایط جذب هافبک 
ایرانی تحت قرارداد این تیم را جویا شده است. جالب اینکه باشگاه 
سپاهان ارتباط خوبی با باشگاه سانتاکلارا دارد و هیچ بعید نیست 
محبی را از این تیم پرتغالی به خدمت بگیرد. محبی با درخشش در 
سپاهان راهی پرتغال شد. سپاهان ۲فصل پیش شهریار مغانلو را به 
طور دائمی از باشگاه سانتاکلارا خرید و با این انتقال، ضربه سختی 
به رقیب مستقیمش یعنی پرسپولیس زد و حالا سپاهانی های 
متمول بی میل نیستند که این بار با جذب محبی، بلای مشابهی 
را بر سر استقلال بیاورند. محبی با ۸ گل یکی از ستاره های تیم 
تحت هدایت ریکاردو ساپینتو، سرمربی استقلال در این فصل بود. 

بیــن المــلل 
 در چارچوب رقابت های لالیگا، رئال مادرید در ورزشگاه مستایا 
به مصاف والنسیا رفت و با نتیجه یک بر صفر شکست خورد تا به 
رتبه سوم سقوط کند. با این حال، نقطه مهم این مسابقه، باخت رئال 
مادرید نبود. شعارهای نژادپرستانه هواداران اسپانیایی در ورزشگاه 
مستایا به بحث اول فوتبال اروپا بدل شد. وینیسیوس چهره اول 
این مسابقه بود. او در دقیقه 9۸ پس از درگیری با بازیکنان والنسیا 
از سوی داور با کارت قرمز مستقیم اخراج شد ولی پس از بازی به 
لالیگا حمله کرد و نوشت: جایزه توهین های نژادپرستانه هواداران 
اخراج من بود. این فوتبال نیست، این لالیگا است. ستاره برزیلی 
رئال مادرید پس از این مسابقه در فضای مجازی به شدت به لالیگا 
تاخت و به شعارهای نژادپرستانه هواداران والنسیا که 90 دقیقه به 
قول آنچلوتی او را به یک حیوان نسبت دادند، واکنش نشان داد. 
وینیسیوس نوشت: این اولین بار نیست. دومین بار و سومین بار هم 
نیست. نژادپرستی در لالیگا یک چیز کاملًا  طبیعی است. مسئولان 
برگزاری لالیگا فکر می کنند که این شعارها چیزی طبیعی است و 
هواداران تشویق به ادامه این کار می شوند. من واقعاً متاسفم. این 
رقابت و لالیگا روزی به بازیکنانی مثل رونالدینیو، رونالدو، کریستیانو 
و مسی متعلق بود ولی الان به نژادپرستی تعلق 
دارد. یک ملت زیبا که به من خوشامد گفتند 
و من عاشقشان هستم ولی الان تصویری 
از یک ملت نژادپرست را به جهان مخابره 
می کنند. وی ادامه داد: من از اسپانیایی ها 
عذر می خواهم ولی اکنون در برزیل، اسپانیا 
را به عنوان کشوری نژادپرست 
می شناسند و متاسفانه برای 
تمام اتفاقاتی که هر هفته 
رخ می دهد، من هیچ 
دفاعی ندارم و با آن 
ستاره  موافقم. 
مادرید  رئال 
در انتها نوشت: 
این حال من  با 
کارم  به  قدرتمند 
ادامه می دهم و مقابل این 
نژادپرستی می ایستم حتی اگر 

از اینجا دور باشم. 

 ایزدپناه: مربی ترک معجزه 
 نمی کند

ایسنا: سرمربی سابق تیم ملی بسکتبال ایران 
 گفت: با شرایط کنونی مربی ترک نمی تواند در

 سه ماه معجزه کند و ما باید در تیم ملی خانه تکانی 
کنیم. محمدمهدی ایزدپناه درباره تغییرات شکل 
گرفته در راس کادرفنی تیم ملی بسکتبال ایران 
توضیح داد: بنده اعتقاد دارم که مربیانی مثل ارمغانی 
و هاشمی نیروهای بسیار ارزنده بسکتبال کشور 
هستند و ما باید دقت نظر بیشتری در انتخاب  آن ها 
داشته باشیم. حداقل باید به این عزیزان یکی دو سال 
وقت بدهیم تا تفکرات خود را پیاده کنند. او با اشاره به 
برکناری ارمغانی گفت: یا نباید او را می آوردید یا اینکه 
وقتی او را آوردید باید زمان می دادید. این اتفاق اصلا 
خوب نیست. همین الان که این مربی ترک )هاکان 
دمیر( را آورده اند و می گویند مربی خوبی است، در 

دو - سه ماه نمی شود از او انتظار معجره داشت. 

خارج ازمستطیل سبز

 پاری سن ژرمن در یک قدمی 
 قهرمانی لوشامپیونه

تا  اوسر  بر  پیروزی  با  پاری سن ژرمن 
قطعی کردن قهرمانی اش در لیگ فرانسه تنها 
به یک امتیاز از دو بازی بعدی خود نیاز دارد. در 
آخرین بازی باقیمانده از هفته سی وششم لیگ 
فرانسه پاری سن ژرمن به مصاف اوسر رفت. تیم 
پرستاره و متمول پاریسی در این بازی خارج از 
خانه با نتیجه دو بر یک به پیروزی دست پیدا 
کرد. هر دو گل پاری سن ژرمن را در این بازی 
کیلیان ام باپه به ثمر رساند. گل دوم ام باپه با 
پاس لیونل مسی به ثمر رسید. پاری سن ژرمن با 
پیروزی در این بازی اختلاف شش امتیازی خود 
با لانس را حفظ کرد. به این ترتیب تیم پاریسی 
برای قطعی کردن قهرمانی اش تنها به یک امتیاز 

از دو بازی بعدی خود نیاز دارد. 

خبـــــر

دلایل عدم قهرمانی استقلال 

رقابت های لیگ برتر هفته گذشته در حالی به پایان رسید که 
تیم استقلال رتبه ای بهتر از سومی جدول به دست نیاورد. عدم 
قهرمانی آبی پوشان در این فصل دلایل مختلفی داشت. همیشه 
شانس در فوتبال دخیل است و امسال استقلال خیلی بدشانسی 
آورد. این بدشانسی ها باعث شد تا شاهد موقعیت سوزی زیادی 
 VAR در برخی از دیدار ها باشیم. علت بعدی عدم استفاده از
بود و مشخص نشد چرا این فصل سیستم کمک داور ویدئویی 
وارد مسابقات لیگ برتر نشد؟ در چند بازی داوران خواسته یا 
ناخواسته به ضرر استقلال سوت زدند. همچنین عوامل بیرون 
از زمین باعث شد تا استقلال را وارد حاشیه کنند و از قهرمانی 
دور شود. یکی دیگر از عوامل ناکامی استقلال در لیگ برتر 
تغییرات مدیریتی متعدد در باشگاه بود تا در کنار کمبود منابع 
مالی، به استقلال ضربه مهلکی بزند و تیم از لیگ قهرمانان آسیا 
حذف شود. متأسفانه در شرایطی که اوضاع باشگاه استقلال از 
نظر روحی و روانی خوب نبود، افرادی  استقلال را بیشتر وارد 
حاشیه کردند. خیلی راحت استقلال را که در کورس قهرمانی 
بود، زیر سوال بردند. در بازی دربی یک پنالتی مسلم را برای 
استقلال نگرفتند و داور به نفع پرسپولیس سوت زد. پرسپولیس 
مقابل استقلال فقط دفاع کرد و درصد بیشتری از مالکیت توپ 
به سود استقلال بود، اگر پرسپولیس می خواست قهرمان شود 
نباید به لاک دفاعی می رفت. استقلال توانست ۷ گل به تراکتور 
بزند، قابل توجه یکسری از دوستان پرسپولیسی که می گفتند؛ 
استقلال با تبانی ۶ گل به هوادار زد. آیا استقلال با تراکتور هم 
تبانی کرد؟ تعداد گل زده استقلال در این فصل نشان داد، 
خط حمله بسیار قدرتمند داشت، ولی یکسری حواشی مانع 
قهرمانی اش شدند. استقلال در مرحله نیمه نهایی مقابل نساجی 
قرار خواهد گرفت. این تیم خوب و قابل احترام است و مطمئناً 
بازی آسانی نیست. بازیکنان استقلال باید تمام توان شان را برای 
قهرمانی در جام حذفی بگذارند. باید مدافعان و هافبک های 
دفاعی هوشمندانه بازی کنند و مراقب ضدحملات حریف 
باشند تا غافلگیر نشوند. البته امیدوارم در جام حذفی اشتباهات 
داوری وجود نداشته باشد. اگر پرسپولیس هم به دیدار فینال 
جام حذفی رسید، از کمیته داوران و سازمان لیگ درخواست 
دارم تا برای این دیدار داور خارجی بیاوردند. داوران ایرانی 
نمی توانند دربی را قضاوت کنند و جو دربی روی عملکردشان 
اثر می گذارد. ساپینتو باید بماند، مگر اینکه مسائل مالی باعث 
عدم تمدید قراردادش شود. او مربی توانمندی است و هیجان 

خوبی به تیمش می هد. 

اسماعیل حلالی پیشکسوت تیم پرسپولیس 
و کارشناس فوتبال در خصوص وضعیت تیم 

پرسپولیس صحبت کرد. 
    درباره قهرمانی پرسپولیس در لیگ 
احتمال قهرمانی سرخپوشان  و  برتر 

پایتخت در جام حذفی چه نظری دارید؟
پرسپولیس با وجود فراز و نشیب زیادی که 
از نظر امتیازی و فنی داشت در پایان فصل 
به عنوان قهرمانی که لیاقت آن را داشت، 
دست یافت. دیگر مدعیان قهرمانی هم مانند 
پرسپولیس بالا و پایین داشتند و با توجه به 
امتیازاتی که سپاهان از دست داد و ۶ پیروزی 
متوالی پرسپولیس در هفته های پایانی، در 
نهایت قهرمانی نصیب پرسپولیس شد. فصل 
خوبی برای پرسپولیس شاهد بودیم اگرچه 
سال سختی بود اما برای اینکه تیم موفق تر 
باشد باید ایرادهایی که داریم را رفع کنیم. 
بازیکنان پرسپولیس اعتماد به نفس خوبی پیدا 
کردند و در زمین بدون غرور با باور بالایی بازی 
می کنند. پیش از آنکه بخواهد دربی احتمالی در 
فینال جام حذفی شکل بگیرد، باید در مرحله 
نیمه نهایی به مصاف تیم هوادار رفت. می توان 
انتقام شکست لیگ برتر را در این بازی از حریف 
گرفت. در وهله اول باید ببینیم هوادار با چه 
اهدافی وارد زمین می شود. احتمال اینکه دوباره 
فضاها را محدود کند و اجازه ورود توپ ها را 
به محوطه جریمه اش ندهد. از طرفی دیگر به 
دنبال استفاده از ضدحملات باشد. در بازی 
لیگ هم اشتباه دفاع پرسپولیس فضای خوبی 
به مهاجم هوادار داد تا این تیم به گل برسد. 
پرسپولیس باید با انگیزه خوبی بازی کند، به 
حریف فضایی برای طراحی ضد حملات ندهد و 
در موقعیت سازی و استفاده از فرصت ها باهوش 
عمل کند تا برنده شود و اگر استقلال مقابل 
نساجی مازندران برنده شود، دربی دیگری را در 

این فصل تماشا خواهیم کرد. 
   پس احتمالا یک دربی دیگری در 

پیش داریم!
اگر چنین دیداری را شاهد باشیم قشنگ 
خواهد بود. در آخرین بازی دو تیم که در لیگ 
برتر برگزار شد به خاطر حساسیت ها و اهمیت 
نتیجه گیری بازی خوبی را از دو تیم ندیدیم. هر 
دو تیم تلاش می کردند تا مدبرانه بازی کنند و 
برنده باشند اما این بار شرایط فرق می کند و به 
نظرم بازی بهتری از هر دو تیم خواهیم دید. باید 
منتظر ماند تا ببینیم در دیدارهای نیمه نهایی 

جام حذفی چه نتایجی به دست می آید. 
    ریکاردو ساپینتو گفته به پرسپولیس 
و سپاهان احترام می گذارد، اما به هیچ 
تیمی بابت قهرمانی تبریک نمی گوید، 

چون استقلال لایق قهرمانی بود!
سرمربی تیم استقلال حرفه ای نیست، حتی 
اگر این اتفاق افتاده باشد، اشتباه را گردن خودش 
می گیرد که روز به روز پیشرفت کند. اصلًا این 
مربی و رفتاری را که نشان می دهد حرفه ای 
ندیدم. به همین خاطر هم رزومه خوبی در 
مربیگری ندارد و اگر به کارنامه وی نگاه کنید 
شاید بازیکن خوبی بوده، ولی مربیگری را حرفه ای 
بلد نیست. وقتی او با یک حرکت از کوره در می رود 
نشان می دهد اصلًا حرفه ای نیست. رفتارهایش 
کاملاً تناقض دارد؛ چیزی که در تلویزیون صحبت 
می کند با رفتاری که در کنار زمین از خود نشان 

می دهد کاملاً متفاوت با هم است. 

علی چینی
 کارشناس فوتبال 

حلالی: 
سرمربی تیم استقلال 

حرفه ای نیست

جزئیات دلایل حذف استقلال و تایید پرسپولیس

 احتمال پرونده سازی سرخ
باشگاه پرسپولیس درحالی مجوز فعالیت 
حرفه ای خود را دریافت کرد که احتمال 
پرونده سازی در مالکیت این باشگاه وجود دارد. 
شاید به همین خاطر است که دو عضو کمیته 

صدور مجوز حرفه ای با آن مخالفت کردند. 
به گزارش مهر، کمیته صدور مجوز حرفه ای 
فدراسیون فوتبال بالاخره تصمیم نهایی خود 
مبنی بر اعطای مجوز به باشگاه های پرسپولیس، 
سپاهان، نساجی و فولاد خوزستان را گرفت تا 
باشگاه هایی نظیر استقلال، آلومینیوم اراک، 
پیکان، ملوان و...  شانسی برای حضور در لیگ 

قهرمانان فصل آینده آسیا نداشته باشند. 
کمیته پنج نفره صدور مجوز حرفه ای پس 
از جلسات متوالی و فشرده بالاخره تصمیم به 
رأی گیری درباره نقص مدارک باشگاه های دارای 

سهمیه حضور در لیگ قهرمانان آسیا گرفتند. 
کاظم اولیایی، جعفر سمیعی، حمیدرضا 
آصفی به همراه دو عضو دیگر یعنی شمس و 
زارعی به عنوان کارشناسان حقوقی و مالی کمیته 

بدوی صدور مجوز حرفه ای، پس از بررسی 
پرونده های مالی باشگاه هایی نظیر استقلال و 
تراکتور تصمیم به تعلیق دریافت مجوز برای 
این باشگاه ها گرفتند. تصمیمی که قهرمان 
فصل بیست و یکم لیگ برتر را از حضور در 
لیگ قهرمانان آسیا دور نگه می دارد. آبی پوشان 
پایتخت که فصل گذشته را نیز با حضور در رتبه 
سوم به پایان رساندند یکی از مدعیان قهرمانی 
فصل جاری جام حذفی هستند اما مخالفت 
کمیته صدور مجوز حرفه ای مانع از حضور آنها 

در فصل آینده مسابقات آسیایی شد. 
باشگاه تراکتور نیز به دلیل بی انضباطی مالی 
و عدم پرداخت مطالبات داخلی و خارجی 
نتوانست مجوز حرفه ای بگیرد. این در حالی است 
که باشگاه های دیگر با وجود داشتن انضباط مالی 

هم با مشکل مواجه شدند. 
به طور مثال باشگاه آلومینیوم اراک طی 
حرفه ای  مجوز  کمیته  از  رسمی  نامه ای 
فدراسیون، به دلیل نداشتن هتل پنج ستاره 

در سطح شهر، نزدیک نبودن فرودگاه تا شعاع 
۴0 کیلومتری مرکز استان و عدم رعایت برخی 
قوانین مالی به همراه ۱۱ مورد جزئیات دیگر 
موفق به دریافت آن نشد. دلایلی مشابه برای 
سایر باشگاه ها نظیر ملوان بندر انزلی، صنعت 
نفت آبادان، مس رفسنجان، نفت مسجد 
سلیمان و ... که اسم آنها را از لیست باشگاه های 

دارای مجوز حرفه ای حذف کرد. 
در این بین باشگاه پرسپولیس به دلیل مسائلی 
نظیر مالکیت مشترک با باشگاه استقلال، 
تشکیک در پرداختی های مالیاتی و پرداخت 
بدهی در کمیته صدور مجوز حرفه ای روبه رو 
بود اما سه تن از اعضای کمیته با بررسی حقوقی 

مدارک تصمیم به اعطای مجوز گرفتند. 
جعفر سمیعی مدیرعامل پیشین باشگاه 
پرسپولیس به همراه شمس و زارعی در حالی 
به پرسپولیس مجوز حرفه ای را دادند که کاظم 
اولیایی و حمیدرضا آصفی به شدت مخالف آن 
بود. مدیرعامل پیشین استقلال اعتقاد دارد 

آگهی رسمی مرتبط با واگذاری مالکیت باشگاه 
پرسپولیس منتشر نشده است و AFC از این 
موضوع کاملا آگاه است و احتمال پرونده سازی 
برای اعطای مجوز حرفه ای و به تبع آن تعلیق 

دوساله فدراسیون فوتبال وجود دارد. 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال نیز 
با وجود بررسی عملکرد کمیته صدور مجوز 
حرفه ای هیچ نقشی در اعطای مجوز حرفه ای به 
پرسپولیس نداشته است تا به عنوان نایب رئیس 
کنفدراسیون فوتبال آسیا دچار تخلف دخالت 
در این کمیته مستقل نشود. حالا کمیته صدور 
مجوز حرفه ای در حالی اجازه حضور پرسپولیس 
در لیگ قهرمانان آسیا را صادر کرد که امضای 
سه عضو را دارد تا نگرانی هایی را مبنی بر رد آن 
از سوی AFC همچنین جریمه سنگین برای 

فدراسیون فوتبال به همراه داشته باشد. 
باید دید کلاف سردرگم حرفه ای شدن 
باشگاه های پر طرفدار لیگ برتری که به تازگی 

وارد بورس نیز شده اند به کجا ختم می شود.

اعتراف به اشتباهات 
مهلک در لیگ برتر اما 

بی خبری 
رئیس کمیته 
داوران از 
مطالبات 
داوران!

    صحبت های افشاریان 
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت، 
داوران در سه هفته پایانی لیگ برتر عملکرد بسیار 
خوبی داشتند، ولی در طول فصل اشتباهات 
مرگباری را مرتکب شدند تسنیم نوشت: خداداد 
افشاریان در حاشیه برگزاری جلسه هیات رئیسه 
فدراسیون فوتبال گفت: آیتم های زیادی در هیات 
رئیسه فدراسیون مصوب شد. ما مصوبه ای در کمیته 
داوران داشتیم و امروز به هیات رئیسه دادیم. خیلی 
خوشحالیم که لیگ برتر تمام شد و خدا کند که 
لیگ یک هم این هفته تمام شود و در بازی های 
جام حذفی هم حق به حق دار برسد. کمیته داوران 
یکی از معضلاتی که داشت، کسوت داورانی بود که 
در کشور بودند و قضاوت به آنها نمی رسید و یا آن 
شایستگی و لیاقت را نداشتند و قضاوت نمی کردند 
و ما را اذیت می کردند. باشگاه ها توقعات به حقی 
داشتند، ما اشتباهات مرگباری در طول فصل 
داشتیم و در کنار آن قضاوت های خوبی هم صورت 
گرفت. وی ادامه داد: ما باید به داوری مان کمک 
کنیم و شرایط کار را بهبود بخشیم. به خاطر همین 
اولین آیتم ما برای فصل آینده کم کردن تعداد 
داوران است. کمیته داوران تصویب کرد که ما برای 
لیگ برتر به یک استانداردی برسیم، هرچند که 
اگر VAR بیاید ممکن است که شرایط کمی تغییر 
کند، ولی آن چیزی که در مصوبه داشتیم ما ۸0 داور 
برای لیگ برتر و پنج داور ذخیره هستند و ۱00 داور 
برای لیگ یک داریم که از پنج نفر از کسانی که در 
لیگ دو شایسته بودند، استفاده می کنیم، به همین 
ترتیب در لیگ های پایین تر هم کار می کنیم. ما باید 
یکسری تعداد مشخص داور داشته باشیم که به آنها 

بازی برسد و اگر مشکلی هم بود آنها را بازخواست و 
یا تشویق شان کنیم و کمتر تیم ها ضرر کنند. شاید 
مدینه فاضله این نباشد، ولی باید به این سمت برویم 
و حتماً مصوب می کنیم که معیارهایی برای ۸0 داور 
تعیین کنیم. همه باید کمک کنند که داوران خوبی 
در فصل آینده داشته باشیم. رئیس کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
به عملکرد داوری نمره قبولی می دهد، گفت: اگر 
بخواهیم سه هفته پایانی را ملاک قرار دهیم، بسیار 
خوب بودند و از همه هفته ها عملکرد بهتری داشتند. 
راهی برای فرار از حقیقت نداریم. در بازی هایی بوده 
که داوران نتیجه را تغییر دادند، ولی اگر بخواهم 
بگویم که راضی هستم یا نه، داوران می توانستند 

بهتر کار کنند. 
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال در پاسخ 
به این سؤال که بالاخره VAR به لیگ بیست وسوم 
می رسد یا خیر، یادآور شد: در جلسه هیات رئیسه 
هم درباره این موضوع بحث شد و با توجه به اینکه 
در بدنه دولت دوست دارند این اتفاق بیفتد، حس 
می کنم که دستورات خوبی دادند و فکر می کنم در 
چهار پنج ورزشگاه این سیستم را داشته باشیم و تا 
اوایل فصل این اتفاق بیفتد. افشاریان در واکنش 
به دریافت مطالبات داوران و همچنین سیستم 
رادیویی آنها تصریح کرد: نمی دانم که داوران تا 
چه هفته ای پول گرفته اند، ولی می دانم که سازمان 
لیگ پیگیر این موضوع است و قبل از کلاس ها همه 
را تسویه حساب می کنند. امروز درباره افزایش 
حق الزحمه داوران صحبت شد و در جلسات آینده 
ممکن در این خصوص تصمیم گیری می شود و 
خبرهای خوبی برای داوران در راه است. درباره 

سیستم رادیویی هم باید بگویم که برای تهیه ۱0، 
۱۲ سیستم رادیویی مشکل نداریم. ما ابتدا منتظر 
هستیم که ببینیم چه اتفاقی برای VAR می افتد، 

بعد از آن اقدام خواهیم کرد. 
    تعداد زیاد داوران؟!

یست ودومین دوره مسابقات فوتبال لیگ برتر 
باشگاه های کشور پنجشنبه شب در حالی به پایان 
رسید که تعداد بالای داوران حاضر در مسابقات 
توی ذوق می زد. ۲۴0 مسابقه لیگ برتر مجموعاً 
توسط ۴3 داور برگزار شد و می توان گفت هر داور 
به صورت میانگین، قضاوت 5. 5 بازی را بر عهده 
داشته است، عددی که مشابه آن را در فوتبال 
کشورهای منطقه یا سطح جهان نمی بینیم. موعود 
بنیادی فر داور ۱3 دیدار )۴3 درصد هفته های 
لیگ( بود و بیش ترین قضاوت را در لیگ بیست ودوم 
داشت. همچنین سه داور یعنی فرهاد امینی، مهرداد 
خسروی و محمدباقر پورباقر قضاوت تنها یک بازی را 
بر عهده داشتند. برای بررسی تعداد داوران در سطح 
اول فوتبال دنیا، سری به سایت رسمی مسابقات 
لیگ برتر انگلیس زدیم. بخش داوران این سایت 
نشان می دهد که لیگ جزیره در فصل -۲3 ۲0۲۲ 
تاکنون ۲3 داور داشته و بیش ترین قضاوت یک 
داور متعلق است به مایکل اولیور، آنتونی تیلور و 
پائول تیرنی با داوری ۲9 بازی )۷۸ درصد هفته ها(. 
تاکنون 3۶۴ مسابقه برگزار شده است و هر داور 
به صورت میانگین قضاوت ۱5. ۸ بازی را بر عهده 
داشته؛ اختلافی معنادار با آمار لیگ ایران. همچنین 
سایت البیان امارات پس از پایان مسابقات لیگ 
برتر این کشور، تعداد داوران این بازی ها را ۲۶ داور 

اعلام کرد. 

آرمان ملی: رئیس کمیته 
داوران ضمن اعتراف به 
اشتباهات مرگبار داوران 
لیگ برتری اعلام کرد 
نمی داند داوران مطالبات 
خود را تا چه هفته ای دریافت 
کرده اند.


